
Abstract

Verification  is  a  crucial  process  in  radiotherapy  because  it  assures  the 

compatibility of treatment since the success of radiotherapy was judged by 

an error < ±5%.The treatment of tangential field needs and integration of 

several steps for accurate set up and perfect  delivering of radiation dose. 

The main objective of  this  study was to verify the treatment plan of  the 

tangential field of breast cancer patient using a portal film and contour as 

reference for 50 breast cancer patients in Radiation and Isotope Center of 

Khartoum (RICK) in period from December 2009 to May 2010. The study 

compared  the  breast  area,  exposed  lung  and  the  overshine  area.  The 

mentioned area was measured by using interactive method to trace out the 

outlines of the region of interest. The result of this study showed that the 

mean areas of the breast in the portal film and contour where 56.9cm2 and 

63.8 cm2 respectively and that of the exposed lung was 21.2 and 23.2 cm and 

for over shine area was 31.2 cm2 and 29.3 cm2.
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الخلصة

د             تؤك ا لنه عة بالش العلج ي ف ة الهمي ة غاي ي ف ًا امر التحقق عملية  تعتبر

  , لن        ك وذل ي والفتراض ي الحقيق عاع الش حقل بين والتوافق التطابق  مدي

تساوي      مقبولة خطاء نسبة .   ٪  5 ±هناك حققل  علج ويحتقاج الحقليقن  بين

الوضققع          الققي للوصققول الخطققوات مققن العديققد تكامققل الققي  التمققاس

    . هقذه    مقن الساسقي والهقدف المطلوبقة الشعاعية والجرعة  الصحيح

لعلج          التمقاس حقققل حسققب العلج خطققة مققن التحقققق هققو  الدراسققة

كمرجعيقة        والكنتقور المقدخلي الفلم باستخدام الثدي سرطان  مرضى

الققومي         المركقز فقي الثقدي بسقرطان مريضقة خمسين لعدد  للقياس

ديسققمبر       ( الفققترة خلل بققالخرطوم النققووي والطققب بالشققعة  للعلج

والمنطقة).      2010مايو-  2009 الثدي منطقة بمقارنة الدراسة  قامت

   . قيقاس        تقم وقد المباشر الشعاع منطقة و للشعاع المعرض  الرئوية

المنطققة         حقدود لتحديقد فعالقة وسقيلة طريق عن المذكورة  المناطق

الفلقم.          فقي الثقدي منقاطق متوسط ان الدراسة اوضحت وقد  المعينة

تسققاوي     الكنتققور وفققي  علي 2سم 63.8و  2سم 56.9المققدخلي

يساوي.          فهو الرئة من المعرض للجزء بالنسبة اما  2سم21.2التوالي
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فهو      2سققم 23.2و  الظل شبه لمنطقة  و  2سققم31.2وبالنسبة

.2سم29.3
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